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روزانهیکساعتمسافرکشیشغلمحسوبمیشود!
جامجم

روزنامه جام جم، بســته اشــتغالزایی دولت را نقد کرده است:  براساس 
مصوبه اخیر شورای عالی اشتغال، دولت طرح اشتغالزایی جدیدی تحت عنوان 
»حرکت« با هدف تک نرخی کردن نرخ بیکاری تا سال 96 را اجرا خواهد کرد.
بسته »حرکت« بر توسعه و حمایت از واحدهای تولیدی کوچک و متوسط 
تمرکز دارد و برای هر دستگاه، سهمی از اشتغالزایی چند صد هزار نفری در 
نظر گرفته است.از همان ساعات اولیه انتشار جزئیات بسته اشتغالزایی دولت، 
بسیاری از کارشناسان و فعالان اقتصادی به این طرح واکنش نشان دادند و 
اعلام کردند در صورت صحت آمار اعلام  شده از جانب دولتی ها مبنی بر ایجاد 
یک میلیون و 600 هزار شغل جدید در دو سال گذشته - که بیانگر موفقیت 
بی سابقه در اشتغالزایی است - اساسا چه لزومی به اجرای طرح جدید وجود 
دارد؟ این سؤال باعث شد تا این شبهه به وجود آید که آمارهای ارائه  شده از 
سوی مسئولان درباره نرخ بیکاری و حجم ایجاد فرصت شغلی، غیرمنطقی و 
در برخی موارد بی اعتبار بوده است.دکتر امرالله امینی، اقتصاددان با اشاره به 
طرح »حرکت« و بحث اشتغالزایی و آمارهای موجود در این زمینه به جام جم 
گفت: اگر بخواهیم به بحث اشتغال واقع بینانه توجه داشته باشیم، آمار ارائه 
 شده که درباره اشتغالزایی طی دو سال گذشته اعلام شده است، امری کاملًا 
بعید و غیرواقعی به نظر می رسد که شاهد مثال آن اوضاع اقتصادی و رکود 
حاکم بر صنایع کشــورمان اســت.امینی افزود: آمار موجود از تعطیل شدن 
واحدهای صنفی و همچنین مشــکلات بخش تولید نشان می دهد به دلیل 
رکود تولید، شغلی ایجاد نشده است که بخواهیم به آن تکیه کنیم پس دور 
از ذهن نیست اگر بگوییم انتشار آمار اشتغالزایی از سوی مسئولان می تواند 
این شبهه را ایجاد کند که احتمالا تعریف شغل تغییر کرده است...به اعتقاد 
امینی، شــغل باید مســتمر باشد تا بتوان بر اساس آن آمارها را ارائه کرد، نه 
این که به فرض فردی روزانه یک ساعت با اتومبیل مسافرکشی می کند، آن را 
شاغل بنامیم به این دلیل که این شخص هرگز حداقل های تعریف شده برای 

زندگی را نمی تواند به دست آورد.
بانکمرکزیبازهمآماررشداقتصادیرامنتشرنکرد

اعتماد
این روزنامه حامی دولت نوشــته است: بررسي عملکرد اقتصاد در سال 
گذشته ضعف هایي را نشان مي دهد که یک پاي ثابت آن کاهش شدید قیمت 
نفت بود. یک سال و یک ماه از افت شاخص ها مي گذرد و هنوز جزییات درخور 

توجهي از آنچه در اقتصاد 94 اتفاق افتاد، منتشر نمي شود.
نشــریه روند که در هر شــماره شــاخص هاي مهم اقتصادي را بررسي 
مي کند در تازه ترین شماره خود اگرچه سال 94 را به لحاظ اقتصادي بررسي 
کرده ولي باز هم جاي میزان تغییرات زیربخش هاي اقتصادي خالي اســت. 
نه خبري از اعلام رشــد اقتصادي در سال 94 است و نه آمار تولید ناخالص 

داخلي زیرمجموعه ها منتشر شده است.
مخالفتباشفافیتاطلاعاتبانکی
بزرگتریناشتباهاستراتژیکروحانی

شرق
ایــن روزنامه حامی دولت نیز به انتقاد از روحانی پرداخته اســت: همه 
بخش های کشور باید شفاف باشــند، همه نظام باید ساختار مناسب داشته 
باشــند و دولت بتواند از اطلاعات در هر قســمت که نیاز دارد، استفاده کند. 
چرا باید یک عده خانه یا حساب بانکی داشته باشند و دولت خبردار نباشد؟ 
چرا دولت نباید خبردار باشــد پولی که به حساب من می آید، از چه طریقی 

بوده است؟...  در واقع صاحبان پول هستند که این طور می گویند...
بزرگ ترین اشتباه استراتژیک رئیس جمهور همین بود. اصلا معنی خوبی 
ندارد. این حرف در دنیای پیشرفته مقبول نیست. کشورهای دارای مدیریت 
موفــق وقتی می خواهنــد وضعیت مالی یک نفر را بداننــد یا ممیز مالیاتی 
می خواهد رسیدگی کند، حساب بانکی در اختیارشان هست. اما در مقابل باید 
در نظر بگیریم که شرایط کشور ما این طور نیست. شاید از یک جهت باید این 
حق را به ایشــان داد، چون هنوز زیرساخت ها و بسترهای کشور ما به حدی 
نرسیده که دولت بتواند مثل جاهای دیگر که این مقررات را دارند، به مردم 
خدمت کند. در کشــورهایی که تمام اطلاعات مردم در اختیار دولت است و 
دولت مالیات هایشان را کامل می گیرد در مقابل، مردم برای درمان و آموزششان 
هزینه چندانی نمی کنند. در کشورهای دیگر خدمات دولت به مردم قوی است، 
از طرف دیگر از مردم مالیات می گیرند و مردم چون خدمات را می بینند، با 
رغبت مالیات می دهند. اما اینکه در اداره کشور بگویید این اطلاعات محرمانه 
اســت و لزومی ندارد دولت دسترسی داشته باشد، درست نیست و مطمئن 
باشــید نمی توانید درست کار کنید.  هزاران دادگاه برگزار کنید و حکم اعدام 
صادر کنید، باز هم این تخلفات صورت می گیرد. باید بتوانید جلوی این کار 
را بگیرید؛ نه اینکه بعد از اینکه اتفاقی افتاد، از بخشــی از آنها مطلع شــوید. 
چطور می توان جلوی کار را گرفت؟ اگر حسابی تراکنش غیرمنطقی داشت، 
بلافاصله دستگاه های ذی ربط باید مطلع شوند؛ وگرنه چطور می خواهند مانع 
شــوند؟ دولت مگر خدمتگزار مردم نیســت؟ دولت باید از تمام شرایط یک 
فرد مطلع باشد که چقدر و بابت چه اتفاقی پولی را به دست آورده یا هزینه 
کرده است. همان کاری که در دنیا می کنند. چرا یک نفر را پیدا می کنند که 
برایشان پول شویی کند و کلی خطرات را تقبل می کنند؟ چون پول نمی تواند 
بدون منشأ سالم وارد سیستم شود. اما اگر بگوییم حساب های بانکی محرمانه 
اســت، هر پولی به حســاب بانکی افراد بیاید و دستگاه های ذی ربط کنترلی 
نداشته باشند، مشخص است هر روز با یک فساد جدید مواجه خواهیم شد. 
در مدیریت این منسوخ شده که شما بعد از یک اتفاق بخواهید بازرسی، کشف 

و پیگیری کنید. دنیا دیگر این روش را قبول ندارد.
فساددربنزیندونرخی؛ازواقعیتتاتوهم

خراسان
روزنامه خراسان درباره دونرخی شدن بنزین گزارش داده است:  مسئولان 
ارشــد وزارت نفت در حالی ســوء استفاده های ناشــی از بنزین دونرخی را 
بزرگنمایی می کنند که ارقام مربوط به آن در مقابل صرفه جویی های ناشی 
از سهمیه بندی بسیار ناچیز است و در برخی موارد، اصلًا مصداق فساد نیست.
طبق مصوبۀ ۳۱ اردیبهشــت ماه سال جاری در مجلس شورای اسلامی، 
دولت مکلف است برای مصارف مازاد بر سهمیۀ پایه و سوخت گیری با کارت 
جایگاه دارها، بنزین را به قیمت تمام  شــده )قیمت فوب به علاوۀ هزینه های 
تبخیر و ریزش، حمل، انتقال و توزیع، بیمه، مالیات و کارمزد( عرضه نماید.

این مصوبۀ مجلس عملًا به معنای دونرخی شدن بنزین در سال 9۵ است. 
پس از گذشــت چند روز از تصویب این تبصره، وزیر نفت مجدداً بر فسادآور 
بودن بنزین دونرخی تاکید کرد؛ اما اظهار نظرهای مسئولان این وزارت خانه 
در مورد فســاد بنزین دونرخی همواره مبهم و غیرشفاف بوده به  گونه ای که 
هیچ  گاه اشارۀ مستقیمی به نوع سوء استفاده ها و عدد و رقم آن ها نمی شود...

کل فساد احتمالی ناشی از بنزین دونرخی بسیار کمتر از عواید ناشی از 
کاهش تقاضای بنزین بعد از سهمیه بندی است. ضمناً باید در نظر داشت به 
علت وجود سامانۀ هوشمند سوخت و ضابطه مند شدن توزیع، قاچاق بنزین نیز 
تقریباً متوقف شد. بر اساس آمارهای رسمی، قاچاق بنزین قبل از سهمیه بندی 
آن، روزانه ۳ تا 9 میلیون لیتر )معادل 90 تا ۲۷0 میلیارد تومان در ماه با نرخ 
کنونی فوب( بوده است که با استفاده از طرح کارت سوخت و دونرخی شدن 
بنزین، قاچاق آن تقریباً به صفر رسید. این در حالی است که با تک نرخی کردن 
بنزین، احتمال نابودی سامانۀ هوشمند و رشد مجدد قاچاق بنزین وجود دارد.
حال باید از مسئولان وزارت نفت پرسید فساد سهمیه بندی بیشتر است 
یا فساد قاچاق بنزین؟ اگر بنزین دونرخی نباشد و کارت سوخت از بین برود، 
درصــورت افزایش مجدد قیمت نفت، دولت با چه ابــزاری از قاچاق بنزین 

جلوگیری می کند؟

اقتصاددرآینهرسانهها
کیهانبررسیکرد

تعلل دولت در اصلاح نظام بانکی

مدیرعاملشرکتنفتایرانول:

تولید روغن موتور پایه گیاهی در ایران آغاز شد

پسازهشداربزرگاننظاممبنیبربینیازیکشوربهخودروهایآمریکایی

نعمت زاده: نمی دانستم که خودروهای آمریکایی
 وارد شده است!

قانونپولیوبانکیکشورکه
درسال1351تصویبشدپساز
پیروزیانقلاببرایحذفقرض
ربویوجایگزیــنکردنعقود
اسلامی،درمدتکوتاهیقانون
عملیاتبانکیبدونرباتهیهودر
شهریور1362بهتصویبرسید.

این قانون اگرچه به عنوان قانون 
دائمی تصویب شــد ولی قرار بر این 
بود که پس از ۵ سال اجرای آزمایشی 
مجدداً بازبینی شود. با این حال پس 
از گذشــت ۳۳ سال با وجود ایرادات 
فراوانی که به قانون و آیین نامه آن و 
به ویژه به اجرای آن وارد بوده اســت 
تغییرات جدی در آن ایجاد نشده بود. 
البته ناگفته نماند که در دولت نهم 
اصلاح قوانیــن بانکی با تدوین لوایح 
دوگانه بانکداری و بانک مرکزی کلید 
خورد ولی به سرانجام نرسید. در دولت 
یازدهم این کار متوقف شــد تا اینکه 
طرح بازنگری در قانون عملیات بانکی 
بدون ربا توســط نمایندگان مجلس 
با همکاری مرکز تحقیقات اســلامی 
مجلس در قم، تهیه و در اردیبهشت 
ماه ۱۳94 اعلام وصول شــد. پس از 
آنها مسئولان دولتی و بانک مرکزی 
بارها وعده دادند که مجلس کارش را 
متوقف کند و دولت متعهد می شــود 
ظــرف یک ماه آینده لوایح  دوگانه را 
تکمیل و بــه مجلس تقدیم کند. اما 
هیچ  کدام از این وعده ها عملی نشد 
و نهایتــا کارگروه بازنگری در قوانین 
بانکی مجلس، با مشاهده تعلل دولت 
ناچار شــد رأســا با مبنا قــرار دادن 
آخرین ویرایــش  لایحه بانکداری که 
توسط بانک مرکزی و وزارت اقتصاد 
تهیه شــده بود و با استفاده از نظرات 
کارشناسان مرکز پژوهش های مجلس، 
مرکز تحقیقات اســلامی مجلس در 
قم و سایر متخصصین حوزه بانکی و 
پس از برگزاری جلسات گسترده نقد 

مشــترک اتاق رئیس نایب
بازرگانــیایرانوچینرشــد
اقتصادیاحتمالیدرسالجاری
رانتیجهفروشموادخامدانست.

مجیدرضا حریری در گفت وگو با 

ایســنا اظهار داشت: در سال گذشته 
موتور محرکه رشد اقتصادی که صنعت 
بود، خاموش بوده اســت، اگر رشــد 
اقتصادی به صفر رسید و منفی نشد 
به دلیل رشدی که بدون برنامه ریزی و 

در بخش کشاورزی به خاطر بارش های 
سال گذشته اتفاق افتاد.

نایب رئیس اتاق مشترک بازرگانی 
ایران و چین درباره اینکه کدام بخش ها 
می توانند بیشترین رشد اقتصادی را در 
سال جاری تأمین کنند، گفت: اتفاقی 
که نرخ رشــد اقتصادی چهار تا شش 
درصد را در دسترس نشان می دهد این 
است که ظرفیت فروش نفت مان درصد 

زیادی رشد داشته است.
 پیش بینی می شــود که تا پایان 
ســال، تولید میعانــات گازی حدود 
یک میلیون بشــکه افزایش پیدا کند 
و با توجه به اینکه پیش بینی می شود 
قیمت نفت در مقایســه با سال قبل 
افزایش داشته باشد همین فروش نفت 
می تواند بخش مهمی از رشــد چهار 

درصدی را تأمین کند؛ رشدی که در 
واقع حاصل برنامه ریزی نیست، چنین 

رشدی نتیجه فروش مواد خام است.
حریری با اشاره به اهمیت موضوع 
ســرمایه گذاری در رســیدن به رشد 
اقتصــادی مطلوب ادامــه داد: نقطه 
ضعف اقتصاد ما این اســت که برنامه 
معینی برای رســیدن به رشد پایدار 
در حداقــل یک دهه نداریم و راه های 
واقعی رسیدن به این هدف را مشاهده 

نمی کنیم.
 اگر بخواهیم نرخ رشد اقتصادی 
بالای چهار درصــد را طی یک دهه 
داشــته باشیم به ســرمایه گذاری در 
صنعت و اقتصاد نیــاز داریم که این 
و  داخلی  می توانــد  ســرمایه گذاری 

خارجی باشد.

رئیساتحادیهمیوهوسبزی
ممنوعه میوههای توزیع گفت:
ادامه همچنان بازار در خارجی

دارد.
سیدحسین مهاجران در گفت وگو 
با مهر درباره آخرین وضعیت عرضه 
میوه هــای ممنوعه خارجی در بازار، 
اظهار داشت: اینگونه معاملات هنوز 
انجام می شود اما مانند سابق آشکارا 

و قابل رویت نیست.
وی با بیان اینکه اگر بازرســان 
مربوطــه متوجــه اینگونه معاملات 
شوند، میوه ها را جمع آوری خواهند 
کــرد، افــزود: به همیــن دلیل هم 
اقدامــات مذکــور به دور از چشــم 
بازرســان انجام می گیرد تا کســی 

متوجه نشود.
اتحادیه میوه و ســبزی  رئیس 
درباره اینکه کدام میوه های ممنوعه 
خارجی بیشتر در بازار خرید و فروش 
می شــود؟ گفت: پرتقــال مصری و 
نارنگی پاکستانی از جمله این میوه ها 

هستند، ضمن اینکه هم اکنون انگور 
شیلی و سیب سبز فرانسوی نیز در 

بازار حضور دارد.
مهاجران، قیمــت هر کیلوگرم 
انگور شــیلی را بین ۳۵ تا 4۵ هزار 

تومان اعلام و اضافه کرد: قیمت هر 
کیلوگرم پرتقال از ۷000 تا 8۵00 
تومان، نارنگــی از 4۵00 تا 6000 
تومان و سیب سبز فرانسوی حدود 

۱0 تا ۱۱ هزار تومان است.

وی با بیــان اینکه حجم توزیع 
این میوه ها نســبت به قبل مقداری 
کاهش یافته اســت، افــزود: عرضه 
میوه های ممنوعه در سراســر کشور 

رویت می شود.

رئیساتحادیهقنادانگفت:با
توجهبهافزایشقیمتدستمزدها،
حاملهایانرژیودیگرهزینههای
جاری،پیشــنهادافزایشقیمت
شیرینیرااعلامکردیمکههنوز
نشده نهایی و آنمصوب میزان

است.
علی بهرمند در گفت وگو با ایسنا، 
اظهار کــرد: در صنف ما افزایش نرخ 
بقیه صنوف نیست  دستمزدها مانند 
و میزان دســتمزدها بیشتر از میزان 
مصــوب افزایش می یابــد چون نوع 
تخصــص و فعالیــت در ایــن صنف 

متفاوت است.
وی در بخشــی از سخنان خود با 
اشــاره به تعطیلی برخی از واحدهای 
صنفی نیز توضیح داد: یکی از مهم ترین 
دلایل این موضوع نبود حریم صنفی 
اســت، چون در گذشته واحدهای ما 
موظف بــه رعایت حریم صنفی ۵00 
متری بودند که این موضوع حدود یک 
سالی است از بین رفته و واحدهای ما 

دیگر حریم صنفی ندارند.
بهرمنــد ادامه داد: با برداشــته 

شــدن حریم صنفی طبیعی اســت 
بــرای قنادانی که در کنــار یکدیگر 
فعالیت می کنند مشکلاتی ایجاد شود 
و میزان فروش شــان کاهش یابد که 
همین موضوع تعطیلی برخی واحدها 
را به دنبال داشته است. رئیس اتحادیه 

قنادان با بیان اینکه حدود ۱0۷0 واحد 
پروانه دار داریم، گفت: در حال حاضر 
هر کیلوگرم شیرینی تر در قنادی های 
درجه یک ۱۵ هزار تومان، شــیرینی 
دانمارکی ۱۲ هزار تومان، شــیرینی 
زبان و پاپیون ۱۲ هزار و ۵00 تومان، 

شیرینی برنجی ۱۲ هزار و ۵00 تومان 
و کیک یزدی 9000 تومان است.

وی افزود: این قیمت ها برای سال 
گذشــته بوده و طبیعی است بعد از 
اعمال نرخ جدید این قیمت ها افزایش 

می یابد.

یکمسئول:

توزیع میوه های ممنوعه خارجی همچنان ادامه دارد

رئیساتحادیهقنادان:

قیمت شیرینی احتمالا گران می شود

و کارشناسی طرح قانونی »بانکداری 
جمهوری اسلامی ایران« را تهیه و پس 
از تصویب در کمیسیون اقتصادی به 

صحن علنی تقدیم نماید. 
جایخالیاسلام
درلایحهدولت!

مع الاسف، فصل پنجم پیشنویس 
لایحــه بانکداری دولت که در ارتباط 
با نحوه فعالیــت بانک ها و متناظر با 
قانون عملیات بانکی بدون رباســت 
تقریباً متضمن هیچ گونه نوآوری، ابداع 
یا طراحی جدیدی نیســت و چنین 
می نماید که بانک مرکزی، شبهه ربوی 
بودن در عملیات بانکی کشور را جدی 
تلقی نکرده و به همین دلیل، تقریباً 
هیچ تدبیری برای تطهیر نظام بانکی 
کشور از ربا نیندیشیده است. برعکس، 
کارگروه مجلس که نقطه آغاز کار خود 
را تطهیر نظام بانکی کشور از ربا و دفع 
و رفع دغدغه متدینین و مراجع عظام 
تقلید قرار داده بود، فصل پنجم را با 
وسواس فوق العاده و استفاده از نتایج 
تحقیقات گسترده ای که در طول سه 
دهه گذشته پیرامون بانکداری اسلامی 
در ایران و جهان انجام شده اســت، و 
درس گرفتن از تجربه بیش از ســی 
ســال اجرای بانکداری بــدون ربا در 

کشور، بازنویسی نمود.
رویکردجدیدبهجریمه

تاخیربا3هدف:حلشبهه
شرعی،کاهشجریمهو
حذفرانتبانکدارها

یکی از چالش هــای جدی نظام 
بانکی کشور، که مکرراً مورد اعتراض 
مراجع عظام تقلید واقع شده، موضوع 
اخذ جریمه از گیرندگان تســهیلات 
است. از طرف دیگر دریافت جریمه از 
بدهکار متأخر با هدف جبران زیان وارد 
شده به سپرده گذاران منطق اقتصادی 
دارد و قابل حذف نیست.  نکته قابل 
توجه در رویه فعلی بانک ها این است 

که مبلغ جریمه یا همان »وجه التزام«، 
عیناً به بانک تسهیلات دهنده پرداخت 
می شود و نرخ سود مؤثر بانک در دوره 
افزایــش پیدا می کند،  تأخیر، عملًا 
همین این امر، شــبهه ربــا )اضعافاً 

مضاعفا( را دامن می زند. 
در طــرح جدید مجلــس، برای 
حل مســأله، روش دیگری پیشنهاد 
شــده است. در این پیشــنهاد، عدم 
پرداخــت بدهــی در زمــان مقرر، 
»تخلف« محسوب می شود و متخلف 
به موجب قانون، »جریمه« می شود. 
ســقف جریمه هــم در قانون تعیین 
شده است. این جریمه برخلاف وجه 
التزام، که به بانک داده می شود، باید 
به حاکمیت )بانک مرکزی(  پرداخت 
شــود و در صورتی که بانک مرکزی، 
بانک را مقصر نداند، می تواند بخشی 
از جریمــه دریافتــی را برای جبران 
ضــرر و زیان ســپرده گذار، به بانک 
برگرداند. در این روش، دســت بانک 
مرکزی برای بخشــش یــا تخفیف 
جرایــم )و در صورت نیاز، تشــدید 
جرایم تا ســقف مجاز در قانون( باز 
از تبدیل مطالبات  بانکها  می شــود؛ 
خود به »مطالبات سررسیدگذشته« 
نفع ظاهری )ریالی( نخواهند برد و در 
نتیجه، برای دریافت به موقع اقساط، 
انگیــزه و اهتمام بیشــتری خواهند 
داشــت، با »تخلف« محسوب شدن 
تأخیر، امکان فرهنگســازی و اعمال 
تنبیهات غیربانکی بــرای بدهکاران 
متأخر فراهم خواهد شــد، و از همه 
مهم تر، بــا عدم پرداخت مســتقیم 
مبلغ مازاد به بانک، شبهه ربا، برطرف 

می شود. 
تشکیلشورایفقهیبانک
مرکزیباهدفصیانتاز

اسلامیبودنعملیاتبانکی
باوجودمخالفتبانکمرکزی

تجربه سی ســاله بانکداری بدون 

ربا در ایران نشان می دهد که با توجه 
بــه واگذاری عملی اجــرای قانون به 
تصمیمات نهادهایی مثل شورای پول 
و اعتبار و بانــک مرکزی و رویه های 
ایجادی توسط شبکه بانکی، در مواردی 
روح و اهداف قانون توســط نهادهای 
یادشــده مخدوش شــده و عملًا از 
بانکداری بدون ربا انحراف ایجاد شده 
است. اعتراض مکرر مراجع عظام تقلید 
بــه عملیات بانکــداری در ایران )در 
عین تأیید آنها نســبت به اصل قانون 
بانکداری بدون ربــا( مؤید ایجاد این 
فاصله است. به نظر می رسد تعبیه نهاد 
»شوراي فقهی« که متناظر با »شورای 
شریعت« در کشورهای اسلامی دارای 
بانکداری بدون رباست، برای پیشگیری 
از انحراف عملی نظام بانکداری کشور از 
قانون مصوب مجلس شورای اسلامی، 
ضروری اســت. همان طور که در بازار 
سرمایه نیز شورای مشابهی وجود دارد.
علی رغــم اینکه از ســال ۱۳88 
شورای مشورتی فقهی در بانک مرکزی 
تشکیل شده است، متاسفانه مسئولین 
بانک مرکزی بر این باورند که مصوبات 
شوراي فقهی نباید برای بانک مرکزی و 
مجموعه نظام بانکی »لازم الاجرا« باشد 
و کمیته مزبور، باید جنبه »مشورتی« 
داشته باشد و لذا بیشترین مخالفت با 
تشکیل شــورای فقهی صورت گرفته 
اســت. با این وجود در طرح مجلس 
شــورای فقهی دیده شــده اســت و 
صلاحیــت فقهای آن بایــد به تأیید 
اکثریت فقهای شورای نگهبان برسد. 
همچنیــن مصوبات شــورای فقهی 
لازم الرعایه اســت و رئیس کل بانک 
مرکزی مسئول نظارت بر حسن اجرای 

مصوبات این شورا است.
تدبیریبرایممانعت
ازصوریشدنعقودو

فاکتورسازی
در عقــود دارای بازدهی معین 

مثل فروش اقساطی، اجاره به شرط 
تملیک و ...، تعیین قطعی سود از 
ابتدا اشکالی ندارد. آنچه در اجرای 
این عقود می تواند ایجاد مشــکل 
کند این اســت کــه از عقد مورد 
نظر جز اسم، چیزی نمانده باشد و 
متناظر با این تسهیلات در بخش 
واقعی اقتصاد اتفاقی نیفتاده باشد 
که متناظر بــا قرض ربوی خواهد 
بود و حتی بدتــر از آن!  در طرح 
مجلــس اولا پرداخت تســهیلات 
محدود به کالای مشــخصی نشده 
است تا انگیزه برای دور زدن قانون 
ایجاد نشود و لذا کلیه فروشگاه ها، 
مراکز  بیمارســتان ها،  کارخانه ها، 
ارائه خدمات آموزشی، تفریحی و 
... از طریق اتصال به این ســامانه 
می تواننــد کالا یــا خدمات خود 
را با اســتفاده از تسهیلات بانکی 

به صورت اقســاطی به متقاضیان 
پرداخت تسهیلات  ثانیا  بفروشند. 
موکول به ثبت درخواست خریدار 
در سامانه مرتبط و تأیید فروشنده 
شده است. خریدار، مالیات بر ارزش 
افزوده و فروشنده، مالیات بر سود 
می پردازد. از آنجا که این روش برای 
طرفین ایجاد هزینه می کند، انگیزه 
آنها برای ارتکاب عقد صوری کاهش 

خواهد یافت. 
ایــن طرح از نظر بســیاری از 
کارشناسان می تواند گامی بلند برای 
اصلاح معضلات نظام بانکی باشد. 
در صورتی که نمایندگان مجلس با 
اصل هشتاد وپنجمی شدن این طرح 
موافقت نمایند و تصویب آن را به 
کمیسیون اقتصادی واگذار نمایند، 
امید می رود اصلاح نظام بانکی در 

مجلس نهم کلید بخورد.

مدیرعاملشرکتنفتایرانول
ازتولیدروغنموتورپایهگیاهی
باهدفکاهشآلایندگیمحیط

زیستدرایرانخبرداد.
به گزارش فارس، عیسی اسحاقی 
در جمــع خبرنگاران بــا بیان اینکه 
جمهوری اسلامی ایران به اولین کشور 
تولیدکننده روغن موتور پایه گیاهی 
تبدیل شده است، گفت: بر این اساس 
برای نخستین بار در منطقه خاورمیانه 
تولید روغن موتور با کاهش آلایندگی 
80 تا 8۳ درصدی محیط زیست تولید 

و عرضه شده است.
وی با اعلام اینکــه روغن موتور 
پایه گیاهی تترا که برای نخســتین 
بار توسط متخصصان داخلی در واحد 
تحقیق و توسعه شرکت نفت ایرانول 
تولید شده علاوه بر کاهش آلایندگی 
هوا، مصرف سوخت و کاهش مصرف 

روغن موجــب افزایش طــول عمر 
موتور و صرفه اقتصادی مصرف کننده 
می شود افزود: ۷0 درصد از این روغن، 
روغن پایه ای اســت که در پالایشگاه 
خودمان تولید می کنیم و ۳0 درصد 
دیگر را که روغن گیاهی پالم اســت 
از داخــل کشــور تهیه و بــا ترکیب 
افزودنی ها ایــن روغن پایه گیاهی را 

تولید می کنیم.
این مقام مســئول با بیان اینکه 
حــدود 8 ماه جهت فرمولاســیون و 
تولیــد روغن موتور پایه گیاهی طول 
کشــید گفت: این روغــن در هر ۱0 
هزار کیلومتر، موجب ۵ درصد کاهش 
مصرف سوخت می شود که این یعنی 

آلودگی کمتر محیط زیست.
اسحاقی تصریح کرد: روغن موتور 
پایه گیاهی از نظر قیمت تمام شــده 
در حد همان روغن موتورهای غیرپایه 

گیاهی اســت اما با توجه به کاهش 
مصرف سوخت و روغن، در بلندمدت 
موجــب افزایش طول عمــر موتور 

می شود.
وی با بیان اینکه از هم  اکنون تولید 
انبوه این روغن را آغاز کرده ایم گفت: 
پیش بینی ما این اســت که به علت 
ســازگاری این روغن با محیط زیست 

از آن استقبال خوبی شود.
مجری  اســکندری  حمیدرضا 
طرح تولید روغن موتور پایه گیاهی 
هم گفت: این روغن به علت کاهش 
اصطــکاک موجب  دادن ضریــب 
کاهش ۵0 درصدی سایش در موتور 
می شــود که در افزایش طول عمر 

موتور موثر است.
وی افــزود: روغن پایه گیاهی به 
علت داشــتن نقطه دود بالا موجب 
می شود دودی در موتور ایجاد نشود 

ضمن اینکه این روغن تبخیر نخواهد 
داشت که این مزیت موجب روانکاری 

بهتر می شود.
اســکندری با بیان اینکه تولید 
این روغن با اســتفاده از توان داخلی 
۵0 میلیون تومان هزینه داشته است 
گفت: البته ما مــواد اولیه و دانش و 
فرآیند تولید را در اختیار داشــتیم 
و از آنجا که مــواد اولیه را در داخل 
مجموعه خود تولید می کنیم نمونه 
روغن پایــه گیاهی تولید شــده ما 
در مقایســه با نمونه خارجی قیمت 
کمتری خواهد داشــت و این مزیت 

رقابتی روغن ما است.
وی گفت: هم اکنون معروف ترین 
روغن های پایه گیاهی دنیا را کشورهای 
آمریکا و آلمان تولید می کنند که ما 
هم از نظر کیفیت و رقابت محصولات 

تولیدی با آنها برابری می کنیم.

پسازهشدارهایبزرگان
نظامدربارهوارداتخودروهای
از صنعت وزیــر آمریکایی،
وارداتایــنخودروهااظهار
بیاطلاعیکرد)!(وازاحتمال

لغواینمجوزخبرداد.
وزیر  نعمــت زاده،  محمدرضا 
صنعت، معــدن و تجارت در یک 
برنامه تلویزیونی اعلام کرد: »من 
خودم نمی دانستم که خودروهای 
آمریکایی وارد شده و اکنون دستور 
پیگیری دادم و ظاهراً در سال 9۳ 
یک شرکت برای ورود خودروهای 
آمریکایی که از طریق کشور ثالث 
وارد ایران شوند، از وزارت صنعت، 
معدن و تجارت مجوز نمایندگی 
گرفته اســت و اواخر سال 94 هم 
این مجوز داده شــد و البته هنوز 
نمی دانم که این خودرو وارد شده 
اســت یا نه. اما به هرحال، یا باید 
مجوز این شــرکت را لغو کنیم یا 

بگوییم از آن استفاده نکند.«
در حالی وزیر صنعت، معدن 
و تجــارت از تصمیم ابطال مجوز 
ورود خودروهــای آمریکایی خبر 
می دهد کــه ۲4 مــدل واردات 
شــورلت همچنان در فهرســت 
خودروهای مجاز وارداتی به چشم 

می خورد.
به گزارش مهر، علیرغم تاکید 
مقــام معظــم رهبــری مبنی بر 
جلوگیری از ورود کالاهای لوکس 
به خصــوص از نوع آمریکایی اش، 
برخی مســئولان دولتی به ورود 
آنها چراغ ســبز نشان داده اند؛ آن 
هم در ســالی کــه نامش اقتصاد 
مقاومتی است و قرار است ارزهای 
اندک کشــور که هــر دلار آن از 
فروش نفت به پایین ترین قیمت 
جمع شده است، در راهی به غیر 

از مصرف گرایی کالاهای خارجی 
هزینه شود.

ماجرا البته به بیستم دی ماه 
ســال 94 برمی گردد. زمانی که 
سازمان توســعه تجارت ایران در 
نامــه ای به مرکــز واردات و امور 
مناطــق آزاد و ویژه گمرک ایران، 
اعلام کرد: »با توجه به نامه دفتر 
صنایع خودرو و نیرومحرکه درباره 
خودروی سواری قابل ورود با نشان 
با رعایت   Chevrolet تجــاری
آیین نامــه ضوابط فنــی واردات 
خــودرو و رعایت ســایر مقررات 
و مطابق بــا مدل های مندرج در 
مرکز  صــادره  نمایندگی  گواهی 
اصنــاف و بازرگانان با اعتبار دوره 
زمانی ۲9 آذرماه 98، اقدام شود.« 
در واقع، دفتر نیرو محرکه وزارت 
صنعت، معدن و تجارت اعلام کرده 
بود که واردکننده در نظر دارد دو 
مدل خودرو را در حجم موتورهای 
۱400 تا ۱800 در دو گروه شاسی  

بلند و هاچ بک وارد کشور کند.
همان روزها بود که مسئولان 
وزارت صنعت، معــدن و تجارت 
مدام در معرض انتقاد افکار عمومی 
قرار می گرفتند که چرا درست پس 
از تاکید مقام معظم رهبری برای 
جلوگیری از ورود کالاهای لوکس 
و مصرفی آمریکایــی، دولت باید 
اجازه ورود این خودروی لوکس و 
گران قیمت آمریکایی را صادر کند.

آن زمان، مجتبی خســروتاج، 
نعمت زاده،  محمدرضــا  قائم مقام 
وزیر صنعــت، معدن و تجارت به 
صراحت اعلام کرد که خودرو جزو 
لیست کالاهای صنعتی ممنوعه که 
به سازمان توسعه تجارت معرفی 
شده، قرار نگرفته است و بنابراین 
مشمول محدودیت نیست. او البته 

به این نکته هم اشــاره کرده بود 
که داشــتن نمایندگــی، یکی از 
پیش شرط های صدور مجوز واردات 
خودرو است و از آنجایی که هیچ 
برند آمریکایی در ایران نمایندگی 
مجاز ندارد، یک واســطه عمانی 
برند شــورلت  این دو  نمایندگی 
را در ایران ایجاد کرده و توانســته 
است، امکان واردات را فراهم آورد.

موضوع اما بــه این مجوز که 
برخلاف ســایر مجوزهــای ورود 
خودروهــای وارداتــی از ســایر 
کشــورها که حداکثر یک ســاله 
صادر می شود هم ختم نشد، بلکه 
وزارت صنعت به این واسطه ورود 
امتیازی  آمریکایــی،  خودروهای 
داده بود که نمایندگی اش، تا سال 
98 اعتبار داشته باشد. همین امر، 
چراغ ســبزی بر این شد که پای 
خودروهای آمریکایی به بازار ایران 
باز شــود. ورودی که شاید برای 
کمپانی های آمریکایــی در ورود 
به بازار پرتقاضــا و جذاب ایران، 
میلیون هــا دلار پول بــه همراه 

داشته باشد.
در عین حــال، محمود نوابی، 
معاون نعمت زاده هم در خصوص 
واردات خــودروی آمریکایــی به 
کشــور گفته است: بر اساس ماده 
)4( قانــون حمایــت از حقــوق 
مصرف کننــدگان هــم، عرضــه 
کالاهــای ســرمایه ای و مصرفی 
بادوام نظیر خودرو مستلزم وجود 
نمایندگی رسمی و شبکه خدمات 
پس از فروش است. اما در خصوص 
ورود خودروهــای آمریکایی باید 
متذکر شد مصوبه ممنوعیت ورود 
کالاهــای آمریکایــی منحصر به 
کالاهای مصرفی بوده که لیســت 
این اقلام به سازمان توسعه تجارت 

و گمرک ابلاغ شده است.
نوابــی همچنیــن در یــک 
فرافکنی آشــکار بــه این موضوع 
هم اشــاره کرده که بــا توجه به 
اینکــه خودرو در قوانیــن ایران، 
به عنــوان کالای ســرمایه ای یا 
مصرفی بــادوام تلقی می شــود، 
شــامل مصوبه مذکور نیســت و 
بایــد قوانین و مقررات یاد شــده 
به شــرح فوق در مورد آن رعایت 
شــود. همچنین موافقت ورود یا 
اصطلاحاً اخذ مجوز ورود در اختیار 
هیچ انجمن یا تشــکلی نیســت. 
گفتنی است هرچند وزیر صنعت 
از واردات خودروهــای آمریکایی 
اظهار بی اطلاعی می کند ولی پس 
از هشدار قبلی رهبر انقلاب درباره 
واردات کالاهای مصرفی آمریکایی 
هر گونه سهل انگاری در این رابطه 
پذیرفتنی نبوده است و این بار هم 
با سخنان صریح رهبر انقلاب جای 
باقی نمی ماند  هیچ گونه شبهه ای 
و وزیــر باید با بهانه هایی همچون 
مصرفی نبــودن خــودرو که به 
واردات این محصولات لوکس دامن 

می زنند با قاطعیت برخورد کند.

و رقابت رئیسانشــورای
انجمنملــیحمایتازحقوق
مصرفکنندگانباافزایشبیشتر
قیمتبرخیخودروهایداخلی

مخالفتکردند.
رضا شیوا، رئیس شورای رقابت 
دربــاره نارضایتی مقامــات وزارت 
صنعــت از میــزان افزایش قیمت 
برخی خودروهــای داخلی و اینکه 
آیا خودرو گرانتر خواهد شد یا نه؟ 
اظهار کرد؛ خیر، چرا باید قیمت ها 
بالاتر برود. شورای رقابت قیمت ها 

را بیش از میزان اعلام شده افزایش 
نخواهد داد.

وی ادامــه داد: افزایش قیمت 
اعــلام شــده فقــط در چارچوب 
انحصاری بودن قرار می گیرد. ایران 
خودرو و ســایپا خودروهایی دارند 
که در این چارچوب قرار نمی گیرد 
و در نتیجه شامل این افزایش قیمت 
نشده و قیمت های آنها توسط بازار 

تعیین می شود.
وی بــا رد افزایش قیمت همه 
خودروهــای تولیــد داخل تصریح 

کرد: مشــاهده شده که بسیاری از 
روزنامه هــا اعــلام کرده اند تمامی 
خودروهــا شــامل افزایش قیمت 
می شوند که چنین نیست و کالاهای 
رقابتــی مشــمول افزایش قیمت 
نمی شوند، لذا از این موقعیت کسی 
سوءاستفاده نکند که همه خودروها 

را مشمول افزایش قیمت بداند.
رئیــس  حــال،  همیــن  در 
انجمــن ملــی حمایــت از حقوق 
مصرف کنندگان اظهار کرد: قیمت 
خودروهای داخلی نه افزایش، بلکه 

باید کاهش یابد.
محمــد جعفری در گفت وگو با 
ایســنا در واکنش به اقدام شورای 
رقابت در افزایش قیمت خودروهای 
داخلی، گفت: مشــخص نیســت 
براساس چه مستندات و چه منطقی 
شــورای رقابت قیمت خودروهای 

داخلی را افزایش داده است.
وی با بیان اینکه افزایش قیمت 
خودرو درحالی اســت کــه مردم 
انتظار کاهش قیمت ها را داشــتند، 
خاطرنشان کرد: با توجه به اجرایی 

شدن برجام و لغو تحریم ها، منطقی 
اســت که قیمت خــودرو کاهش 
یابــد. چراکه بهانه خودروســازان 
برای افزایش قیمت ها در گذشــته، 

تحریم بود.
رئیس انجمــن ملی حمایت از 
حقوق مصرف کنندگان گفت: شورای 
رقابت به جای آنکه قیمت خودرو را 
افزایش دهد باید راهکاری برای از 
بین بــردن انحصار از بازار خودرو و 
رقابتی شدن صنعت خودرو ارائه داده 

و این راهکار را اجرایی کند.

مخالفت شورای رقابت و انجمن حمایت از مصرف کنندگان با افزایش بیشتر قیمت خودرو

براساسنظرسنجیموسســهگالوپ،میزاناعتمادبه
اقتصادآمریکادرپایینترینحدخوددرســال2016قرار

گرفتهاست.
بــه گزارش مهر، موسســه گالوپ که از معتبرترین موسســات 
نظرسنجی در جهان به شمار می رود، در نظرسنجی اخیر خود اعلام 
کرده است که میزان اعتماد به اقتصاد آمریکا در پایین ترین حد خود 

در سال ۲0۱6 قرار دارد.
در حقیقت از بعد از ماه آگوست سال قبل که بازارهای سهام در 
نقاط مختلف جهان سقوط کرد و نگرانی هایی مبنی بر کسادی شدید 
اقتصاد چین وجود داشت، مردم آمریکا تا به این حد نسبت به اقتصاد 

کشورشان نگران نبوده اند.
بر اساس نظرسنجی این موسسه، آمریکایی ها روزهای پیش رو را 
چندان خوشایند پیش بینی نمی کنند و 60 درصد آنان می گویند که 

وضعیت اقتصاد آمریکا بدتر خواهد شد.
»لیندسی پیگزا« اقتصاددان برجسته می گوید: »بزرگترین نگرانی 

من این است که حرکت ما همچنان کند باشد.«
اقتصاد آمریکا در سه ماهه اول سال جاری فقط 0/۵ درصد رشد 
داشــته است که فاصله بسیاری با میانگین رقم ۲ درصدی در مدت 

مشابه سال های اخیر این کشور دارد.

براساسنظرسنجیموسسهگالوپ
اعتماد به اقتصاد آمریکا 

هر روز کمتر می شود

عضواتاقبازرگانی:

رشد اقتصادی پیش بینی شده
 حاصل خام فروشی است و نه تولید

یادبود
تقدیم به همسر بهتر از جانم 

شادروان حسین قادری رستاقی
عزیز من ســفر کرده خدایا       
نشینم چشم به راهش تا قیامت   
اگر روزی ببینم روی ماهش
عزیــزم نازنینــم یــار پاکم

دلم را بی خبر کرده خدایا
خدایا کی می آید این قیامت
بزارم چشم و قلبم زیر پایش
برایت تا قیامت سینه چاکم
مریم شریفی رستاقی


